
هشدارها را جدي بگيريد
بازار قديمي قم ناايمن و حادثه ساز است

با وجود اينكه بارها كارشناس�ان س�ازمان آتش نشاني درخصوص 
ناايمن بودن برخي از ساختمان ها خصوصاً آنهايي كه كاربرد عمومي 
و خدماتي دارند هشدار داده اند، اما باز هم شاهد آن هستيم كه برخي 
از اين اماكن بدون درس عبرت گرفتن از حوادثي مانند س�اختمان 
پلاسكو كه منجر به فروريختن و ش�هادت تعدادي از آتش نشانان 
بي گناه شد، نسبت به اين موضوع مهم بي تفاوت هستند كه به عنوان 
نمونه مي توان از وضعيت بازار قديمي و سنتي قم نام برد؛ موضوعي كه 
موجب شد روز گذشته شهردار قم در هشتمين جلسه رسمي و علني 
شوراي اسلامي اين شهر طي هشداري جدي اعلام كند: »بازار كهنه و 
تيمچه قم فاقد ايمني است و در زمان بروز حادثه امنيت لازم را ندارد.«

    
شهرمقدس قم از جمله مكان هاي زيارتي در كشور به شمار مي رود كه به 
علت وجود بارگاه مقدس حضرت معصومه )ص( هر روزه تعداد بيشماري 
از علاقه مندان به ايشان براي زيارت به اين شهر تاريخي سفر مي كنند.  در 
اين ميان بازار قديمي و سنتي آن موجب شده تا هر روز تعداد قابل توجهي 
از زوار براي ديدن و خريد به اين مكان تاريخ��ي و ديدني بروند.  به گفته 
كارشناسان سازمان ميراث فرهنگي، بخش هاي وسيعي از بازار قم يعني 
بازار كهنه در دوران صفويه و در پيرامون مسجد جامع بنا شد و تا پايان دوره 
قاجاريه بناهايي كه بدان نياز بود در آن جاي گرفت.  در دوران ناصرالدين 
شاه بازار قم رو به گسترش نهاد و »بازار نو« احداث شد و در دو سوي اين 
راسته نو، بناهاي تازه اي مثل تيمچه بزرگ ساخته شد. در سال هاي نخست 
دوره پهلوي نيز بر مبناي ضرورت هاي تجاري موجود، بخش هايي به بازار 
نو افزوده شد.  اين بازار ابتدا به صورت خطي و به شكل يكپارچه ساخته شد 
و از ميدان كهنه تا پل عليخاني ادامه داشت. بازار قم تيمچه ها، سراها و ... 
ديگري را هم دربرمي گرفت.  طول راسته بازار كهنه حدود يك كيلومتراست 
و خانه هاي مسكوني در ميان آن وجود ندارد. س��قف اين بازار از پوشش 
گنبدي ساخته شده است. اين بازار داراي يك سراي بدون نام و سرايي به 
نام كاروانسراي ملا حسين است.  در قسمت انتهايي بازار كهنه، ميدانگاهي 
مستطيل شكل قرار دارد كه به نام »ميدان كهنه« معروف و فضايي باز است 
كه دور تا دور آن را مغازه هاي مختلف دربرگرفته است.  حدود 50 سال پيش 
به موازات توسعه شهر قم و به دليل احداث خيابان هاي جديد، بازار به چند 
بخش تقسيم شد و قسمت هايي از آن براي هميشه از ميان رفت. در حال 
حاضر از بازار قديم قم، دو بخش »بازار كهنه« و »بازار نو« بر جاي مانده كه 

هر كدام از اين بازارها حدود يك كيلومتر طول دارد. 
  هشدار شهردار درخصوص نا ايمن بودن بازار قديمي

درحالي كه در اين سال ها سعي برآن شده است تا برخي از قسمت هاي 
فرسوده بازار و تيمچه قديمي قم بازسازي شود، اما به دليل امكان آسيب 
رسيدن به برخي از قس��مت ها درجريان مرمت، در كنار نبود توان مالي 
سازمان ميراث فرهنگي موجب شده تا درچند سال اخير به حال خود رها 
شود؛ موضوعي كه موجب شده تا در صورت وقوع هرگونه پيشامدي به يك 
فاجعه تبديل شود.  شهردار قم دراين خصوص مي گويد: »از آنجا كه شهر 
مقدس قم، از قدمت بالايي برخوردار است لذا اين مهم سبب شده تا بيشتر 
مناطق سنتي و قديمي آن دچار فرسودگي شود.« سيد مرتضي سقائيان 
مي افزايد: »با توجه به اينكه برخي از بافت هاي فرسوده از سابقه تاريخي 
برخوردارند لذا بايد مرمت آنها توسط كارشناسان ميراث فرهنگي انجام 
شود.« وي با اشاره به اينكه شهردار به تنهايي توان مقابله با فرسودگي ها 
را ندارد ادامه مي دهد: »اين مهم مي طلبد تا ساير سازمان هاي ذيربط به 
موضوع مهم بافت هاي فرسوده ورود كنند تا هرچه زودتر اقدامات اساسي 
در اين زمينه انجام شود.« به گفته وي درحال حاضر، بازار كهنه و تيمچه 
قم فاقد ايمني است و در زمان بروز حادثه امنيت لازم را ندارد، كه جاي دارد 

در اين خصوص اقدامي جدي انجام شود. 

 در حالي كه انتظار 

وحيد زينالي
   گزارش2

مي رفت در س�ال 
اقتص�اد مقاومتي، 
توليد و اشتغال صنايع اشتغالزاي داخلي در كشور 
جاني دوباره بگيرد، برخي صنايع بزرگ و مادر در 
س�طح كش�ور و در رأس آنه�ا در اس�تان 
آذربايجان ش�رقي به عنوان يك�ي از قطب هاي 
اصلي اقتصاد كشور، بنا به دلايلي از جمله واردات 
به يك قدمي ركود و تعطيلي رس�يده اند. گروه 
صنعتي تراكتورسازي ايران يكي از صنايع بزرگ 
و مادر خطه آذربايجان شرقي است كه اخيراً به 
خاطر واردات تراكتور از كشورهاي چين و هند با 
تعرفه 5 درصد، با چالش هاي جدي و ورشكستگي 
روب�ه رو ش�ده اس�ت! وضعيت�ي ك�ه تعطيلي 
تراكتورسازي و ماشين سازي و در پي آن بيكاري 
و رك�ود اقتص�ادي اس�تان را رقم خواه�د زد. 

    
در حالي طي سال هاي اخير تراكتورهاي وارداتي 
از چين و هند در كشور جولان مي دهد كه صنعت 
تراكتور س��ازي آذربايجان ش��رقي سال هاست 
با توليدات كيفي خود بازار داخ��ل را از واردات 
بي نياز ك��رده و حتي ب��ه صادرات هم رس��يده 
بود. توليدكنن��دگان و متخصص��ان اين حوزه 
مي گويند، با واردات هر تراكتور به كشور 10 نفر 
در كشور بيكار مي ش��وند و در همين ارتباط نيز 
منابع داخلي در اختيار خارجي ها قرار مي گيرد.  
با اين حال، جاي تعجب است كه چرا مسئولان و 
دست اندركاران اين امر، با وجود اينكه به خوبي 
مي دانند اين قراردادها به هيچ وجه به نفع توليد 
داخلي و مصلحت كشور نيست، باز هم دست به 
چنين اقدامات غيركارشناسي مي زنند.  نماينده 
مردم تبريز در مجلس با اشاره به وضعيت بحراني 
واردات تراكتور چيني و هندي با تعرفه بس��يار 
كم به كش��ور گفت: سال گذش��ته جلسه اي با 
حضور وزير كشور در راستاي اقتصاد مقاومتي در 
استان برگزار شد كه به وضعيت واردات بي رويه 
تراكتور از چين و هند اشاره كردم و حتي در آن 
جلسه وزير كشور قول رسيدگي به اين موضوع 
را داد. احمدعليرض��ا بيگ��ي اف��زود: دولت نگاه 
سياسي به موضوع تراكتور دارد و هيچ حمايتي 
از صنعت آذربايجان نمي كند.  وي با ابراز تأسف 
از تعرفه واردات 5 درصد تراكتور در مقابل تعرفه 

55درصد خودرو ادامه داد: متأسفانه وزير كشور 
اقدامي در خصوص رسيدگي به واردات تراكتور 
از چين و هند با تعرفه 5 درصد انجام نداد و خودم 
وارد عمل شده و در دو نطق جلسات رأي اعتماد 
به وزراي پيش��نهادي در مجلس به اين موضوع 
پرداختم. بنا به گفته اين نماينده مجلس، پايين 
آوردن تعرفه  واردات تراكتور به 5 درصد در قياس 
با واردات خودرو با تعرفه 55 درصد به نفع دولت 
بوده و در مقابل باعث تضعيف صنعت پايه استان 
آذربايجان شرقي شده است.  نماينده مردم تبريز، 
آذرشهر و اسكو در مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به اينكه تعيين تعرفه براي واردات به عهده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است، گفت: در جلسات 
رأي اعتماد وزراي پيش��نهادي به وزير صنعت، 
معدن و تجارت تذكراتي در اين خصوص دادم كه 
پايين بودن تعرفه واردات تراكتور لطمه بزرگي به 
صنعت آذربايجان زده وزير هم قول رسيدگي به 
اين موضوع را داده است.  بيگي افزود: وزير كشور 
عدم رس��يدگي به وضعيت تعرفه پايين واردات 
تراكتور و تجهيزات آن را به دليل مرتبط بودن با 
كشاورزي دانسته كه نمي توان تعرفه را افزايش 

داد البته اين يك ادعاي غيرواقعي است. 
  تعرفه 5 درصد نيز پرداخت نمي شود

نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي ب��ا انتقاد از 
تعرفه 5 درص��دي واردات تراكتور گفت: جالب 

اين است كه در منطقه آزاد ارس تعرفه 5 درصد 
نيز براي واردات تراكتور از هند و چين پرداخت 
نمي شود و تراكتورهايي با قيمت كم و با كيفيت 
پايين وارد عرصه كش��اورزي ش��ده و در مقابل 
صنعت پايه اس��تان مي خوابد.  وي با ابراز اينكه 
در خصوص تراكتور چالش هاي اساسي زيادي با 
دولت خواهيم داشت، بيان داشت: تعيين تعرفه 
در كميسيوني در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
صورت مي گيرد كه قبلًا آقاي نعمت زاده نيز عضو 
آن كميسيون بود ولي هيچ اقدامي براي رسيدگي 
به موضوع تعرفه تراكتور انجام نداد و كوچك ترين 

گامي براي رسيدگي به اين موضوع برنداشت. 
  سنگيني بار واردات بر چرخ هاي تراكتور

برخي نمايندگان استان و بسياري از كارشناسان 
و ناظران اين عرصه بر اين باورند كه مسئولان و 
به ويژه وزير صنعت و معدن در اس��رع  وقت بايد 
براي نجات صنعت آذربايجان و تراكتورسازي و 
موضوع واردات تراكت��ور از هند و چين چاره اي 
اساس��ي بيابند.  نماينده مردم ميانه در مجلس 
با اش��اره به اينكه طي روزهاي آينده در جلسه 
با وزير صنع��ت و معدن در خص��وص وضعيت، 
مسائل و مشكلات سر راه صنايع تراكتورسازي و 
ماشين سازي اين خطه صحبت مي شود، گفت: 
هيچ  گاه از حق اس��تان كوتاه نخواهن��د آمد و با 
مسائل مشكل ساز استان نيز مقابله جدي خواهد 

شد.  يعقوب شيوياري، فعال كردن صنايع راكد 
و در حال تعطيل آذربايجان شرقي و به خصوص 
توجه جدي به مس��ائل صنايع بزرگ استان را از 
جمله مهم ترين اولويت استاندار جديد بيان كرده 
و افزود: موضوع تراكتورسازي و واردات تراكتور از 
هند و چين براي كشور و استان از اهميت ويژه اي 
برخوردار اس��ت كه بايد در اسرع وقت رسيدگي 
شود زيرا مستقيماً به اقتصاد استان ضربه مي زند. 
زهرا س��اعي، نماين��ده مردم تبري��ز در مجلس 
نيز در گفت وگو ب��ا »جوان« بيان كرد اس��تان 
آذربايجان شرقي به عنوان يكي از هفت استان به 
عنوان پايلوت اقتصاد مقاومتي در كشور انتخاب 
شده از اين رو مي طلبد كه توجه ويژه اي از سوي 
مسئولان به بخش ها و ظرفيت هاي استان از نظر 
صنعت، گاز و پتروش��يمي و به خصوص صنايع 
بزرگ و مادر ص��ورت گيرد.  محمداس��ماعيل 
س��عيدي، يكي ديگر از نمايندگان مردم تبريز، 
آذرش��هر و اس��كو در مجل��س در گفت وگ��و با 
»جوان« اختصاص تعرفه 5 درصدي به واردات 
تراكتور را يك حركت كاملًا ضداقتصاد مقاومتي 
دانس��ته كه معنايي جز رفتار خلاف شعار سال 

نمي توان به آن داد. 
  جلسه نمايندگان مجلس با وزير صنعت 
استاندار آذربايجان شرقي با اش��اره به وضعيت 
واردات تراكتور از دو كشور هند و چين با تعرفه 
بس��يار كم گفت: قطعاً در اين زمينه جلس��ه و 
نشس��تي با نمايندگان اس��تان و وزارت صنعت 
خواهيم داش��ت تا بتوان اولويت اصلي را توليد 
داخلي ب��ا اس��تاندارد مطلوب ق��رار داد.  مجيد 
خدابخش در گفت وگو با »جوان« افزود: با توجه 
به تأكيدات مقام معظم رهبري در اهتمام ويژه به 
توليد ملي و اش��تغال زايي همچنين برنامه هاي 
دول��ت تدبي��ر و امي��د و ش��عارهاي انتخاباتي 
رئيس جمهور، روند توجه به توليدات داخلي در 
استان آذربايجان شرقي اجرايي خواهد شد.  وي 
با بيان اينكه مطابق با شعار سال بايد توليد داخلي 
را مورد حمايت قرار داد، افزود: تأكيد و پيشنهاد 
براي توج��ه به تولي��د داخلي همراه ب��ا ارتقاي 
كيفيت و رعايت اس��تانداردهاي كيفيتي است 
تا بتوان با كيفيت مطلوب در توليدات داخلي و 
رعايت استاندارد دست هر گونه واردات خارجي 

كه در كشور قابليت توليد دارد را قطع كرد. 

   سمنان: مدير باغباني سازمان جهاد كشاورزي استان سمنان گفت: با 
توجه به سرمازدگي درختان گردو در بهار امسال پيش بيني مي شود 4 هزار 
و 300 تن گردو از باغات اس��تان برداشت شود. مهدي قرائيان اظهاركرد: 
درصورتي كه سرمازدگي وجود نداشت شاهد برداشت محصول بيشتر گردو 
از باغات استان سمنان و به ويژه شهرستان مهديشهر بوديم. وي به برنامه هاي 
اجرايي سازمان براي توسعه و اصلاح باغات گردو در سطح استان اشاره كرد 
و افزود: براي توسعه اين محصول با احداث باغات پيوندي و همچنين توجه 
به كشت ارقام مرغوب آن در سال هاي اخير ضمن شناسايي ژنوتيپ هاي 
برتر داخلي، ارقام خارجي مرغوب براي كشت وارد استان شده است و طي 

سال هاي اخير 120هكتار باغ پيوندي احداث شده است. 
   بوشهر: مديركل بنادر و دريانوردي استان بوشهر از ساخت و بهره برداري 
فاز نخست اسكله كانتينري مجتمع بندري نگين تا پايان آذرماه سال جاري 
در بوش��هر خبر داد. محمدمهدي بنچاري گفت: اس��تان بوشهر از جمله 
استان هاي برتر در عرصه تجارت دريايي است به گونه اي كه 52 درصد از 
كالاهايي كه در گمركات كشور جابه جا مي شود، از گمركات استان بوشهر 
است. وي افزود: اسكله و پايانه كانتينري مجتمع بندري نگين كه با مشاركت 
بخش خصوصي در حال اجراست داراي 70 درصد پيشرفت فيزيكي است. 
   البرز: مديركل منابع طبيعي اس��تان با بيان اين مطلب كه بهره برداري 
بي رويه از منابع آب سطحي و زيرزميني و برخي اقدامات غير كارشناسي، پديده 
بيابانزايي را به دنبال خواهد داشت از پيشرفت فيزيكي بسيار بالاي پروژه هاي 
بيان زدايي در استان خبر داد. حامد فرضي افزود: در سال هاي اخير گرمايش 
جهاني، تغييرات اقليمي، خشكس��الي و كاهش س��طح آب هاي سطحي و 
زيرزميني، منجر به پيشروي و گسترش سطح بيابان ها شده است كه اين پديده 
ايجاد طوفان هاي ريزگرد را در پي داشته است و در استان البرز نيز به ويژه در 

شهرستان هاي جنوبي استان )اشتهارد و نظرآباد( نمود بيشتري دارد. 
   خراسان شمالي: مدير گمرك خراسان شمالی ارزش كالاهاي صادراتي 
شش ماه گذشته را 39 ميليون و 744هزار دلار اعلام كرد و گفت: اين ميزان 
صادرات در مقايسه با مدت مشابه پارسال از نظر وزن 73درصد و از نظر ارزش 
دلاري نيز 159درصد افزايش داشت. جواد جعفري عمده كالاهاي صادراتي 
را محصولات پتروشيمي، اسكلت و قطعات فلزي، پلاستيك، سيمان، رب 

گوجه فرنگي، روغن خوراكي، خوراك دام و ماكاروني عنوان كرد. 
   زنجان: مدير كل امور بانوان استانداري زنجان گفت: مركز مطالعات 
زنان و خانواده استان با 20 درصد پيشرفت فيزيكي توسط دانشگاه آزاد 
واحد زنجان در حال راه اندازي اس��ت. ماهرخ بلوري اف��زود: برنامه هاي 
عملياتي كارگروه بانوان و خانواده در سال 139۶ پيگيري مي شود و 21۸ 
برنامه به دبيرخانه اين كارگروه ارس��ال شده اس��ت. وي اظهار كرد: پنج 
سازمان مردم نهاد عضو كارگروه بانوان و خانواده هستند و 2۶ دستگاه هم 

عضو اين كار گروه در استان زنجان مي باشند. 
   آذربايجان غربي: مديرعامل شركت آب و فاضلاب شهري آذربايجان 
غربي گفت: بايد سالانه 105 ميليون مترمكعب پساب تصفيه شده به بستر 
درياچه اروميه هدايت شود. رسول اكبري در جريان بازديد نماينده مردم 
اروميه در مجلس شوراي اسلامي از تصفيه خانه گلمان اروميه با بيان اينكه 
اين پساب ها در راس��تاي احياي درياچه اروميه صورت مي گيرد، افزود: 
پساب هاي هدايت شده تصفيه شده و هيچ تأثيري منفي به زيست محيطي 

درياچه اروميه نمي گذارد. 

سال ۸5 بود كه پروژه قطار شهري اهواز به منظور 
كاهش ب��ار ترافيكي، تس��هيل در رف��ت و آمد و 
كاهش آلودگي هاي صوتي و هوا كلنگ زني شد. 
در همان ش��روع طرح، طي برنامه ريزي هايي كه 
انجام شده بود، قرار بود بعد از گذشت پنج سال، 
اهواز از قطار شهري بهره مند ش��ود. بنابراين به 
منظور تأمين اعتبارات م��ورد نياز اين طرح قرار 
بود، مسئولان از سرمايه گذاري خارجي به صورت 
فاينانس بهره ببرند. اما زمان زيادي نگذشت كه 
ورود سرمايه گذاران خارجي به پروژه قطار شهري 
اهواز منتفي ش��د. از اين رو با برنامه ريزي مجدد 
مسئولان اس��تاني، قرار بر اين ش��د كه دولت به 
همراه شهرداري استان، اعتبار مورد نياز را تأمين 
كند كه با بدقولي هاي مكرر شهرداري پروژه قطار 

اهواز روي زمين ماند. 
حالا با اينكه بيش از 11 س��ال از شروع اين طرح 
درون ش��هري مهم مي گ��ذرد، همچن��ان پروژه 
مذكور نه تنها به مرحله بهره برداري نزديك نشده 

است، بلكه حتي مشخص نيست در حال حاضر 
چند درصد پيشرفت فيزيكي دارد. البته برخي از 
مسئولان مدعي هستند بعد از صرف 500 ميليارد 
تومان از س��وي دولت و تغيير مدي��ران متفاوت 
سازمان قطار شهري اهواز، امروز اين پروژه به 2۸ 

درصد پيشرفت فيزيكي رسيده است. 
  زمان اولين حركت قطار اهواز نامشخص است

با اينكه پروژه قطار شهري اهواز بعد از گذشت 11 
سال و صرف 500 ميليارد تومان هنوز به 30 درصد 
پيشرفت فيزيكي هم نرس��يده است، هر از گاهي 
اخباري در خصوص افتتاح فاز يك قطار ش��هري 
اهواز به گوش مي رسد؛ افتتاحي كه سال هاست 
قرار است به زودي انجام ش��ود و همچنان زمان 
موعود آن نرس��يده اس��ت. در اين رابطه نماينده 
مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامي به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »در ح��ال حاضر افتتاح خط 
يك قطار ش��هري اهواز در حال پيگيري است، با 
اين حال با توجه به اينكه وضعيت پيشرفت پروژه 

نامناسب است، نمي دانيم چه زماني بالاخره سوت 
قطار ش��هري اهواز به صدا در مي آيد.« همايون 
يوس��في با بيان اينكه هنوز معضل كمبود اعتبار 
بر روي پيشرفت پروژه سايه انداخته است، ادامه 
مي دهد: »با توجه به ش��رايط اس��فبار شهر اهواز 
ضروريست هرچه سريع تر مسئولان استاني نسبت 
به تس��ريع پروژه اقدام كنند.« به رغم اينكه بارها 
آمار متعددي از پيش��رفت فيزيكي طرح از سوي 
مسئولان ارائه ش��ده است، ش��هرام شاهين زاده 
مديرعامل جديد س��ازمان قطار ش��هري اهواز با 
بيان اينكه هنوز اتفاق جديدي رخ نداده است، به 
»جوان« مي گويد: »درحال حاضر اين طرح حدود 
2۸ درصد پيش��رفت فيزيكي دارد.« رقمي كه از 
سوي مديرعاملان پيش��ين سازمان قطار شهري 
اهواز همچون قاسم محبوبي و عباس هلاكويي هم 

در سال هاي گذشته ارائه شده بود. 
  مديريت كلان استان دچار ضعف است

درحال حاض��ر افتتاح پروژه قطار ش��هري اهواز 

به دليل هجوم آلودگي هاي ناش��ي از بلند شدن 
ريزگردها و سوخت بنزين به حدي مهم است كه 
نماينده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامي به 
خبرنگار »جوان« مي گويد: »در صورتي كه قطار 
ش��هري اهواز به حركت در بيايد، بخش زيادي 
از معضلات آلودگ��ي هوا و مش��كلات ترافيكي 
شهر برطرف مي ش��ود و دوباره آرامش به مردم 

بازمي گردد.«
با اين ح��ال علي س��اري معتقد اس��ت كه قطار 
شهري اهواز با دو معضل بزرگ دست و پنجه نرم 
مي كند. وي در اين باره ادامه مي دهد: »شهرداري 
به عنوان بزرگ ترين سد پيش روي قطار شهري 
اهواز است كه تاكنون هيچ اقدامي براي پيشبرد 
پروژه انجام نداده اس��ت. علاوه ب��ر اين انتصاب 
مسئولان دولتي غيرمتخصص درد ديگري است 
كه نمي گذارد صداي خوش حركت قطار شهري 
به گوش اهوازي ها برسد.« ساري با اشاره به اينكه 
بزرگ ترين مش��كل اس��تان در خصوص اجراي 
پروژه هاي عمراني و شهري، ضعف مديريتي است، 
مي گويد: »پيش از غلامرضا ش��ريعتي استاندار 
فعلي خوزستان با مشكلات بسياري مواجه بوديم 
كه با حضور ايشان مشكلات بيشتري براي مردم 

ايجاد شده است.«
نماينده مردم اهواز در مجلس با اش��اره به اينكه 
مديريت كلان اس��تان براي رفع مسائل اساسي 
استان اقدامي نمي كند، ادامه مي دهد: »درحال 
حاضر بيش از ش��ش ماه اس��ت كه حتي حقوق 
كارگران و كارمندان ش��ركت پيمانكار پرداخت 
نشده است و با اين ش��رايط نمي توان اميدي به 
پيشرفت پروژه قطار ش��هري يا قول استاندار در 

خصوص افتتاح فاز اول داشت.«
   شوخي مسئولان در ارائه آمار غير واقعي

مدت هاست كه قرار اس��ت فاز اول قطار شهري 
اه��واز افتتاح ش��ود و در اين ب��اره نماينده مردم 
اهواز در مجلس شوراي اسلامي مي گويد: »هربار 
مسئولان ماه آينده را زمان افتتاح اعلام مي كنند، 
اما مشخص نيست زمان مورد نظر مسئولان چه 

وقت مي رسد.«
س��اري با اش��اره به اينكه بارها اين مشكل را به 
گوش مسئولان رس��انده ايم، مي افزايد: »آماري 
هم كه از سوي مس��ئولان دولتي ارائه مي شود با 
تضاد بس��ياري همراه اس��ت و معلوم نيست اين 
ارقام از كجا آمده اند كه در زمان بازديد حضوري 
در خصوص پيشرفت فيزيكي پروژه قطار شهري 
اهواز قابل مش��اهده نيس��تند. گوي��ي برخي از 
مسئولان دچار توهم شده اند و معني درصدهاي 
متفاوت پيشرفت فيزيكي پروژه ها را نمي دانند و 

با رسانه ها و مردم شوخي دارند.«
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متروی اهواز فقط 28 درصد پیشرفت در ۱۱ سال!
 در حالی كه 500 ميليارد تومان بودجه صرف قطار شهری اهواز شده

 نماينده اين شهر در مجلس به »جوان« می گويد ضعف مديريت بلای جان پروژه های خوزستان شده است

تراكتورهاي وارداتي چرخ اقتصاد آذربايجان شرقي را از كار مي اندازد
 واردات تراكتور از كشورهاي چين و هند با تعرفه 5 درصدي

 تراكتورسازي و ماشين سازي تبريز را با ورشكستگي روبه رو كرده است

11 سال است كه پروژه قطار شهري اهواز با هدف تسهيل در رفت و آمد، 
كاهش بار ترافيكي و آلودگي هوا كلنگ زني شده است. با اينكه زمان زيادي 
از شروع طرح مذكور مي گذرد اما همچنان اين پروژه مهم شهري با معضلات 
بسياري روبه رو است. در اين راستا مسئولان كمبود منابع مالي را به عنوان 

مشكل اصلي عنوان مي كنند. اين نيز درحالي است كه تاكنون اعتباري بيش 
از 500ميليارد تومان براي اجراي تنها 28 درصد از پيشرفت فيزيكي پروژه 
هزينه شده است. حالا قطار شهري اهواز روي ريل ركود متوقف شده است 
و نماينده مردم اهواز در مجلس علت آن را ضعف مديريتي عنوان مي كند. 

محمدرضا سوري 

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 پرداخت ۱3 میلیارد ريال تسهیلات 
به عشاير مهديشهر  

13  ميلي�ارد و 560 ميلي�ون ري�ال    سمنان
تس�هيلات قرض الحس�نه ب�ا كارمزد 
4درصد به عشاير شهرستان مهديشهر در سال 96 پرداخت شد. 
حسين اصغري رئيس اداره امور عشايري شهرستان مهديشهر با اعلام 
اين خبر گفت: در س��ال 95 بيش از 2 هزار و 300 تن گوشت قرمز از 
دام عشاير شهرستان مهديشهر توليد ش��د كه در سال 9۶ با پرداخت 
تسهيلات، توليد آن 10 درصد افزايش خواهد يافت.  وي تصريح كرد: 
430 ميليون ريال تسهيلات در قالب وام هاي كم بهره براي خريد علوفه 
ناشي از خشكسالي به عشاير مهديشهر پرداخت شد تا روند توليد عشاير 
آسيب نبيند، همچنين 510 ميليون ريال در قالب 23 تعاوني خرد زنان 
روستايي، جاجيم بافي و گليم بافي پرداخت شد.  اصغري خاطرنشان 
كرد: براي اولين بار ايجاد يك س��ردخانه با اعتب��ار ۸ ميليارد و 750 
ميليون ريال با هدف ايجاد امكان نگهداري و بسته بندي فرآورده هاي 
لبني در دس��تور كار قرار گرفت.  رئيس اداره امور عشايري شهرستان 
مهديشهر يادآور شد: كوچ پاييزه ايل سنگس��ر اواخر مهر و اوايل آبان 
سال 9۶ همزمان با پايان فصل گرما از مناطق ييلاقي خوريه، چاشم، 
بلده، دماوند، ارجمند و فيرزوكوه به مناطق گرمس��ير آغاز مي ش��ود.  
شهرستان مهديشهر بيش از 250 هزار رأس دام سبك در قالب عشاير 
دارد، بيش از 25 درصد از گوشت قرمز و 35 درصد از فرآورده هاي لبني 

استان سمنان توسط عشاير توليد مي شود. 

يك سوم مدارس متوسطه سیستان و بلوچستان 
جمعیتي كمتر از حد استاندارد دارند  

   سيستان و بلوچستان 35 درص�د م�دارس متوس�طه 
سيس�تان و بلوچس�تان جمعيتي 

كمتر از حد استاندارد يعني 65 نفر دارند. 
عليرضا نخعي، مديركل آموزش و پرورش سيستان و بلوچستان با عنوان كردن 
مطلب فوق گفت: هم اينك 2۶ هزار كلاس درس با متوسط تراكم 24نفر وجود 
دارد.  وي ادامه داد: هم اينك پوش��ش تحصيلي اداره كل آموزش و پرورش 
سيستان و بلوچستان در تمامي مقاطع به حدود ۸۸ درصد رسيده و اين روند 
رش��د همچنان با جذب بازماندگان از تحصيل در حال افزايش است.  نخعي 
تصريح كرد: با وجود تلاش هاي بسياري كه در سه سال گذشته براي جذب 
120 هزار كودك بازمانده از تحصيل در سيستان و بلوچستان انجام شده است 
اما هنوز 70 هزار كودك ديگر بازمانده از تحصيل در اين استان وجود دارند كه 
تلاش براي جذب آنان همچنان ادامه دارد.  مدير كل آموزش و پرورش استان 
خاطرنشان كرد: هم اينك مدارس شبانه روزي استان با 22 هزار دانش آموز 
موجود، كمتر از ظرفيت خود فعاليت مي كنند كه مي توان با استفاده از حداكثر 
ظرفيت مدارس اين رقم را به 32 هزار دانش آموز افزايش داد.  وي با اشاره به 
اهميت مهارت آموزي در مدارس سيستان و بلوچستان گفت: توسعه مدارس 
خلاق و كار آفرين شعار امسال اداره كل آموزش و پرورش اين استان در نظر 
گرفته شده است.  نخعي تصريح كرد: با توجه به اهميت آموزش از راه دور براي 
فراگيراني كه امكان حضور در مراكز آموزشي را ندارند، هم اينك 200مركز از 
راه دور در سيستان و بلوچستان ثبت شده و مجوز فعاليت گرفته اند.  وي گفت: 
از آنجايي كه استان سيستان و بلوچستان از نظر برخي از عوامل استان خاص 
محسوب مي شود ويژگي هاي استان در شاخص هاي توسعه آموزشي خود را 
بهتر نش��ان مي دهد.  مديركل آموزش و پرورش استان بيان كرد: حمايت و 
همراهي براي تحقق شاخص هاي تعليم و تربيت مهم ترين راه تقويت آموزش 

و پرورش و تحقق تربيت صحيح آينده سازان جامعه است. 

افتتاح 3 طرح عمراني سپاه در اسلامشهر 
سه طرح عمراني سپاه پاسداران انقلاب     اسلامشهر
اسلامي با حضور جانشين سازمان بسيج 
مستضعفان، فرمانده سپاه سيدالشهداي استان تهران و جمعي از 
مقامات لشكري و رؤساي ادارات در شهرستان اسلامشهر افتتاح 

شد و به بهره برداري رسيد. 
 در اين مراسم اردوگاه فرهنگي آموزشي س��پاه سيدالشهداي استان 
تهران  در زميني به وس��عت ۸ هكتار و با زيربناي بال��غ بر 2۸00 متر 
مربع با ظرفيت گنجايش اسكان و اقامت شبانه روزي 400 نفر، داراي 
ساختمان هاي خوابگاه ، كلاس هاي آموزش��ي، حسينيه و نمازخانه، 
س��الن غذاخوري، مجموعه ورزش��ي و فرهنگي احداث ش��د و مورد 
بهره برداري قرار گرفت.  جانشين سازمان بسيج با حضور در روستاي 
مرجان آباد، دو واحد مسكوني كه در راستاي محروميت زدايي در سال 
اقتصاد مقاومتي براي دو خانواده نيازمند احداث شده را افتتاح كرد و 
مورد بهره برداري قرار گرفت.  اين دو واحد مسكوني هركدام به وسعت 
۶5 متر مربع و در زميني به مساحت 2۸0 متر مربع با همكاري شوراي 
روستاي مرجان آباد و بسيج سازندگي سپاه ناحيه سيدالشهدا در مدتي 

كمتر از سه ماه احداث شد و در اختيار اين دو خانواده قرار داده شد. 

نخستین قطار كانتینري چین از طريق كريدور 
ريلي اينچه برون وارد ايران شد

   گلستان مراسم استقبال از ورود نخستين قطار 
كانتينري چين از طريق كريدور ريلي 
ب�ه اي�ران در ايس�تگاه راه آه�ن اينچ�ه ب�رون برگ�زار ش�د. 
در اين مراسم استانداراستان گلستان گفت: توس��عه ترانزيت كالا، از 
راه هاي ايجاد ارزش افزوده براي اين خط ريلي است.  حسن صادقلو با 
تأكيد بر ضرورت پايداري و استمرار تردد قطارهاي ترانزيتي از مسير راه 
آهن اينچه برون گفت: براي تحقق اين مهم بايد معافيت ها و مشوق هاي 
لازم براي تجار و بازرگانان پيش بيني شود. صادقلو تسريع در احداث 
خط عريض و تغيير بوژي، ايجاد سكوهای تخليه بار در ايستگاه راه آهن 
اينچه برون، توسعه روابط با تركمنستان و كشورهاي آسياي مركزي و 
چين، راه اندازي ايكس ري كانتينري و احداث بندرخشك را از ديگر 
نيازهاي راه آهن اينچه برون براي ايجاد ارزش افزوده در اين خط ريلي 
برشمرد و بر آن تأكيد كرد.   وي تصريح كرد: دولت در چهار سال گذشته 
اقدامات زيرساختي خوبي در حوزه راه آهن استان گلستان انجام داده كه 
قابل تقدير است.  اين مسئول ادامه داد: دولت اين اقدامات را در راستاي 
توس��عه خط ريلي اينچه برون انجام داده و چند پيوست كلي نيز براي 
كريدور شدن اين منطقه پيش بيني كرده است.  صادقلو تصويب نهايي 
ايجاد منطقه آزاد اينچه برون در مجلس شوراي اسلامي و آغاز عمليات 
اجرايي بندرخش��ك در اين منطقه را دو پيوست توس��عه خط ريلي 
اينچه برون نام برد و افزود: اجرايي شدن اين پيوست ها به رونق اقتصادي 
و ايجاد ارزش افزوده خط ريلي كمك مي كند.  وي اضافه كرد: با توجه 
به برنامه پيش بيني شده براي جابه جايي سالانه 10 ميليون تن كالا در 
چند سال آينده و 25 تا 30 ميليون تن كالا در دورنماي آينده، اقدامات 
انجام شده براي رسيدن به اين اهداف تاكنون رضايت بخش نبوده است. 
ورود نخستين محموله كانتينري با قطار از چين، طليعه اي براي توسعه 
ترانزيت كالا از خط ريلي اينچه برون است.  استاندار گلستان همچنين 
بر لزوم اجرايي ش��دن خط راه آهن حومه اي گرگان - گنبد - كلاله به 
عنوان بخش��ي از راه آهن گرگان - مش��هد تأكيد كرد و اظهار داشت: 
اجرايي شدن اين طرح از مطالبات مردم منطقه است كه به اندازه يك 

بزرگراه كار حمل و نقل را انجام مي دهد.


